
NOTATKA
z posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów Publicznych

Data posiedzenia: 15 września 2010 r.

Nr posiedzenia: 114

Posiedzeniu przewodniczył: senator Henryk Woźniak – zastępca przewodniczącego komisji

Porządek posiedzenia: 1. Rozpatrzenie wniosku dotyczącego Dyrektywy Rady zmieniającej dyrektywę
2006/112/WE dotyczącą wspólnego systemu podatku od wartości dodanej w
odniesieniu do okresu obowiązywania minimalnej stawki podstawowej
sygnatura Komisji Europejskiej – KOM(2010)331.

2. Rozpatrzenie wniosku dotyczącego Dyrektywy Parlamentu Europejskiego
i Rady …./…/UE w sprawie systemów gwarancji depozytów [wersja
przekształcona] sygnatura Komisji Europejskiej – KOM(2010)368.

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Grzegorz Banaś, Piotr Gruszczyński,
Henryk Woźniak.

− zaproszeni goście:
− Ministerstwo Finansów:

− podsekretarz stanu Maciej Grabowski,
− specjalista w Departamencie Podatku od Towarów i Usług Krzysztof

Nichczyński,
− specjalista w Departamencie Rozwoju Rynku Finansowego Mariusz

Wojtacha
− Bankowy Fundusz Gwarancyjny:

− zastępca prezesa Anna Trzecińska,
− dyrektor Departamentu Prawnego Katarzyna Czarnuszewicz,

− Komisja Nadzoru Finansowego:
− zastępca przewodniczącego Lesław Gajek,
− dyrektor zarządzający Pionem Legislacyjnym Marek Wędrychowski,
− dyrektor zarządzający Pionem Polityki Rozwoju Rynku Finansowego

i Polityki Międzysektorowej Adam Płociński,
− dyrektor Pionu Nadzoru Bankowego Andrzej Stopczyński
− specjalista w Departamencie Prawnym Adam Janiszewski.

− przedstawiciele Biura Spraw Międzynarodowych i Unii Europejskiej
Kancelarii Senatu:
− dyrektor Leszek Kieniewicz,
− główny specjalista Andrzej Wójtowicz.

Przebieg posiedzenia:
Ad. 1 Stanowisko rządu przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Finansów Maciej Grabowski.

Celem przedmiotowej dyrektywy jest ustanowienie w okresie od dnia 1 stycznia 2011 do dnia
31 grudnia 2015 r. minimalnej stawki podstawowej dotyczącej podatku VAT na poziomie 15%. Stawka
taka obowiązuje od 1 stycznia 1993 r. Przedłużenie okresu obowiązywania przepisu o kolejne 5 lat
zapewni przedsiębiorcom niezbędną stabilność prawną i umożliwi dalszą ocenę właściwego poziomu
stawki VAT w UE.
Opinię w sprawie dyrektywy przedstawił przedstawiciel Biura Spraw Międzynarodowych i Unii
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Europejskiej Kancelarii Senatu dr Andrzej Wójtowicz. Odniósł się także do zgodności danej dyrektywy
z zasadą subsydiarności i pomocniczości.
Komisja po wysłuchaniu informacji przedstawionych przez przedstawicieli Ministerstwa Finansów
poparła projekt dyrektywy wraz z uwagami rządu, zawartymi  w stanowisku rządu.

Konkluzja: Komisja rozpatrując projekt dyrektywy nie stwierdziła naruszenia zasady pomocniczości.

Ad. 2 Stanowisko rządu przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Finansów Maciej Grabowski oraz
specjalista w Departamencie Rozwoju Rynku Finansowego Mariusz Wojtacha.
Celem przedmiotowego wniosku jest: uproszczenie i ujednolicenie zakresu gwarancji, skrócenie
terminu wypłaty do siedmiu dni, wyeliminowanie praktyki kompensowania zobowiązań deponentów
z ich roszczeniami, ujednolicenie podejścia do finansowania systemów gwarancji depozytów,
wprowadzenie mechanizmu wzajemnych pożyczek od innych funduszy gwarancyjnych, ustalenie
docelowego poziomu środków systemu gwarancji depozytów.
Przedstawiciele Ministerstwa Finansów podkreślili, że rząd zgadza się z proponowanymi w dyrektywie
kierunkami rozwiązań, jednak sposób rozwiązania niektórych kwestii budzi wątpliwości i wymaga
wypracowania wspólnego stanowiska państw członkowskich.
Minister M. Grabowski zwrócił uwagę na problem skrócenia terminu wypłaty środków
gwarantowanych do 7 dni kalendarzowych. Podkreślił, że jest to pozytywne rozwiązanie, ale w praktyce
jest bardzo trudne do osiągnięcia. Dodał, że rząd proponuje ponowne przeanalizowanie przez Komisję
Europejską rozwiązania w tym zakresie.
Odniósł się także do kwestii wprowadzenia dodatkowych elementów do systemów kalkulacji
obowiązkowych składek na rzecz systemów gwarancji depozytów, które zależałyby od ponoszonego
ryzyka oraz wprowadzenia mechanizmu wzajemnych pożyczek od innych funduszy gwarancyjnych.
Wyjaśnił, że pożyczki te powinny mieć charakter dobrowolny. Poruszył również problem ograniczenia
korzystania ze środków systemów gwarancji depozytów na potrzeby postępowania naprawczego wobec
banków.
Opinię w sprawie projektu dyrektywy przedstawił przedstawiciel Biura Spraw Międzynarodowych i
Unii Europejskiej Kancelarii Senatu dr Andrzej Wójtowicz, który odniósł się także do zgodności danej
dyrektywy z zasadą subsydiarności i pomocniczości.
Senator Grzegorz Banaś pytał o proponowane terminy wypłat środków gwarantowanych
w innych krajach członkowskich Unii Europejskiej.
Przedstawiciel Ministerstwa Finansów Mariusz Wojtacha wyjaśnił, że skrócenie terminu wypłaty
środków do 7 dni kalendarzowych jest radykalnym posunięciem, proponowany termin 20 dniowy już
przysparza problemów. Dodał, że wszystkie państwa członkowskie z wyjątkiem Wielkiej Brytanii
uważają, że termin 7 dniowy jest zbyt radykalny.
Zastępca prezesa Bankowego Funduszu Gwarancyjnego Anna Trzecińska poinformowała
o pracach nad dostosowaniem systemu bankowego do 20 dniowego terminu wypłat. Stwierdziła, że
zgłaszane są problemy związane z poziomem jakości danych klientów w bankach oraz możliwości ich
wygenerowania. Wyjaśnił, że Wielka Brytania dostosowując system wypłat do 7 dni roboczych, ponosi
ogromne koszty funkcjonowania tego rozwiązania.
Dyrektor Adam Płociński z Komisji Nadzoru Finansowego zwrócił uwagę, że mogą pojawić się
problemy, po wypłacie środków deponentowi w naszym kraju, z uzyskaniem środków z właściwego w
danym państwie członkowskim funduszu gwarancyjnego. Dodał, że według KNF rozwiązanie
dotyczące udzielania pożyczek innym funduszom gwarancyjnym powinno mieć charakter dobrowolny.
Dobrym rozwiązaniem byłby system pożyczek wewnątrz funduszy gwarancyjnych w Unii Europejskiej.
Komisja po wysłuchaniu informacji przedstawionych przez przedstawicieli Ministerstwa Finansów,
Komisji Nadzoru Finansowego i Bankowego Funduszu Gwarancyjnego oraz przeprowadzonej dyskusji
poparła projekt dyrektywy wraz z uwagami rządu, zawartymi w stanowisku rządu.

Konkluzja: Komisja rozpatrując projekt dyrektywy nie stwierdziła naruszenia zasady pomocniczości.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.
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Sporządzono w Biurze Prac Senackich


